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ملخص الدراسة باللغة العربية

تأثير استخدام أسلوبي التعلم التبادلي والتنافس المقارن في تعلم مهارتي الإرسال والاستقبال في كرة الطائرة

إن التوسع الحاصل في أساليب تعلم المهارات الحركية يدعوا الباحثين إلى الإمعان في اختيار الأسلوب المناسب لظروف بيئة التعلم كنوع الفعالية والمرحلة العمرية ومستوياتهم العلمية والتربوية واستعداداتهم البدنية والمهاريه لذا ارتئا الباحثان معرفه تأثير استخدام أسلوبي التنافس المقارن والأسلوب التبادلي في تعلم مهارتي الإرسال والاستقبال في كره الطائرة كونهما يعتمدان على العمل الثنائي بين الطلبة ولكن بشكلين مختلفين .

فالشكل الأول يتمثل بالمنافسة بين الثنائي مما يولد حاله من التنافس, أم الشكل الأخر فيمثل التعاون بين الثناثي مما يخلق حاله مودة وألفه من خلال دورهما, إذ يؤدي الطالب الأول دور المؤدي ويؤدي الطالب الثاني دور الملاحظ كما تطرقنا إلى الأسلوب الامري التقليدي المستخدم في المدارس يشكل عام بهدف تحديد أفضليه احد الأساليب في تعلم مهارتي الإرسال والاستقبال في كره الطائرة.

إما فروض البحث فكانت :

1- هناك فروق معنوية ذات دلالة إحصائية للمجاميع الثلاثة بين الاختبارات القبلية والبعدية .

2- هناك فروق معنوية ذات دلالة إحصائية للاختبارات البعديه للمجاميع الثلاث ولصالح مجموعة أسلوب التنافس المقارن . 
في حين كانت أهداف البحث :

1- معرفة تأثير استخدام أسلوبي التعلم التبادلي والتنافس المقارن في تعلم مهارتي الإرسال والاستقبال في كرة الطائرة . 

2- تحديد أفضلية احد الأساليب في تعلم مهارتي الإرسال والاستقبال في كرة الطائرة . 
وقد استخدم المنهج التجريبي واشتملت العينة على(45) طالبا بواقع(15) لكل مجموعه وقد أظهرت النتائج تفوق أسلوب التنافس المقارن في تعلم واكتساب تلك المهارتين ومن ثم الأسلوب التبادلي فالأسلوب الامري .

ولقد توصل الباحثان إلى الاستنتاجات الآتية :.

1- ظهرت فروق معنوية ذات دلالة إحصائية بين الاختبارين القبلي والبعدي في الأساليب الثلاثة، مما يؤشر وجود تأثير بدرجات مختلفة في تعلم مهارتي الإرسال والاستقبال 

2- تشير الجداول الخاصة بتسلسل عام لتأثير الأساليب الثلاثة في تعلم مهارتي الإرسال في كرة الطائرة، وكانت على التوالي لأسلوب التنافس المقارن بالدرجة الأولى ولأسلوب التبادلي بالدرجة الثانية ثم الأسلوب الامري بالمرتبة الثالثة لمهارتي الإرسال والاستقبال في كرة الطائرة .
ملخص الدراسة باللغة الانكليزية

The effectiveness of using the stylistics of the exchange learning and comparison competence in learning some basic skills for volleyball.

The expansion that happened in the styles of the school teaching lead the researchers to think in choosing the appropriate style for appropriate age according to the devices and tools available to the game, sex, the scientific, cultural, education, and the skills of the students ,the importance of this research is in the effectiveness of using the stylistics of the exchange learning and comparison competence in learning some basic skills for volleyball.

The causes of using those two styles because they depend on work among the students ,but in different ways. the first form is the competence between the dual, and this results the competition ,yet the second form is the cooperation between the dual wich create a harmony condition throw there role.

The researcher also mentioned the traditional style that is used in learning as a basic style in schools .

In order of knowing the effectiveness of each style in learning (serve and receive) Skills in volleyball .

The researcher amis where:

1- There are moral statistical differences to the three groups in pre and post tests.

2- There are moral statistical differences to the three groups in post tests in favor of comparison competence group .

The experimental procedure has been used in the style of the equal groups , the number of the sample was (45) students, and (15) students in each group, one of the three samples were implemented the traditional course that used the command style in the school, while the second sample were implemented the comparative competition style , the third and last sample were implemented the exchange style .

The result showed big effect in learning both (serve and receive ) volleyball skills in favor of the group with comparative competition style , then the group which used exchange style, and at last came the group which used traditional style (command teaching) 
